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CONSELL DE LA ZONA 05 (Balàfia i entorns) 

Sessió ordinària celebrada el dijous, 11 de febrer de 2020, al Centre Cívic de Balàfia. 

 

Assisteixen a la reunió:            

 
Entitats: 
A.VV de Balàfia;  Escola Bressol Municipal; Assoc. Dona Balàfia; Escola Països Catalans; 
Grup Municipal PP ; Grup Municipal PSC;  Escola Pinyana;  Serveis Socials; Assoc. 
Recreativa Kina Kreu; Parròquia Sant Antoni Maria Claret; Escola Oficial d’Idiomes; Centre 
Cultural Lleidatà; Escola Balàfia; Residència Aremi; i  Esplai Balafia. 
 
Persones registrades: 
Toni Baró; Ángeles Amador; Josefa F. Farreny; Indalecia Martínez; Adrià López; Ramon 
Vallès; Montserrat Torruella; Francesc Caballero; Carme Sanchez; Albert Samper; Jaume 
Sellés; Xavier Palau; Isabel Hornos; Teresa Farré; Mª Teresa Vilaseca; Nemesi Solà; Amada 
Català; Pilar Pinto; Sole Sebastià; Rosa Ponce; Mariona Toll; Maria Rosinach; Josep M. 
Pujal; Carles Ortiz; Montserrat Torruella; Assumpció Masip; Àngel Montull; Robert 
Cabasés; Ignasi Servià; Salut Huerta; Cristina Escuer; Lluis Surroca; Elisabeth Martinez; Mª 
Rosa Ferrero; Mònica Preixens; Mª Carmen Gómez; Anna Moseguí; Lidia Roig; Maria 
Montoro; Isabel Saez; i Rosa Castillo. 
 
Per l’administració municipal: 
La regidora de zona i presidenta del CdZ05, Jordina Freixanet; la regidora de Participació 
Ciutadana i vicepresidenta del CdZ05, Elena Ferre; la tècnica de la regidoria de Participació, 
Esther Marcos; i el coordinador tècnic dels Consells de Zona, Francesc Mòdol. 
 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 05 amb la benvinguda de Jordina Freixanet qui 
agraeix la presència als assistents, i fa una lloança del barri de què serà regidora els 
propers anys, argumentant que “és actiu, propositiu, i dinàmic, a més de molt feminista 
(...) un model a seguir”. 
 

A continuació, la regidora de Participació, Elena Ferre, contextualitza la reformulació 
que es vol fer dels Consells ”atès que no han acabat de funcionar com a eina 
participativa”. Ferre explica que no hi ha suficient personal tècnic per a convocar els 
Consells amb la freqüència que es voldria, raó per la qual, de moment, es mantindrà 
una cadència de cada 6 mesos entre convocatòria i convocatòria de plenari. 
Quant a la voluntat que els Consells esdevinguin “participativament més efectius”, la 
regidora Ferre fa esment a la necessitat que la Paeria proveeixi els mecanismes i 
mitjans que permetin vehicular amb major agilitat les peticions de la ciutadania, 
garantint-ne un seguiment adequat i un retorn satisfactori. 
Referent a les dinàmiques internes del Consell, Ferre referma la necessitat de ser 
operatius i d’optimitzar el temps de voluntariat de les persones participants, raó per la 
qual avança que “anem cap a un model en què qui determinarà la idoneïtat dels 
continguts a tractar serà la gent dels propis consells, i no els tècnics i polítics 
municipals”. 
Relatiu a com es vol que funcionin els Consells, la regidora de Participació afirma que 
aquests no han de ser una instrument de resposta a peticions particulars, ans el 
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contrari, han de servir per a canalitzar les aspiracions col·lectives... “Han de ser una 
eina de governança i no pas una bústia de demandes”. 
La regidora de Participació, finalitza la seva exposició explicant com el reglament de 
règim intern1 preveu dinamitzar i donar continuïtat a l’activitat del Consell durant el 
període de 6 mesos que pot arribar a existir entre una assemblea plenària i la següent. 
En referència a quins són els canals que la ciutadania –a títol individual- té al seu abast 
per a fer arribar les seves propostes a la Paeria, i rebre resposta, Ferre recorda que en 
hi ha de prou efectives com: el 010; el 973700300; la Bústia Ciutadana; el Registre 
Municipal; l’aplicatiu APPUNTA; l’Oficina Municipal d’Atenció Ciutadana; el servei 
d’atenció personal als Centres Cívics... Eines que tot i no ser prou conegudes, poden 
ser de gran utilitat a l’hora de gestionar queixes i trobar solucions a problemes 
concrets de veïns i veïnes.  
 
Acte seguit, previ el procediment informatiu preceptiu (durant el qual s’atenen els 
aclariments que demanen les persones assistents) i d’acord amb les entitats i persones 
que s’han acreditat, la regidora de zona, Jordina Freixanet dóna per constituït el 
Consell de la Zona 05 per al mandat municipal 2019-2023; informa que temporalment 
el tècnic encarregat de fer les tasques de secretaria i de dinamització del Consell serà 
en Cesc Mòdol; i, després de llegir el redactat del Reglament de Règim Intern del 
Consell i de moderar una reflexió compartida en què es posa en valor la tasca 
realitzada per l’AVV de Balàfia, proposa l’aprovació de l’esmentat reglament, la qual 
cosa es fa amb el vot afirmatiu de totes les persones assistents, a excepció de tres que 
s’han abstingut. 
 

A continuació, s’inicia el torn de preguntes i/o propostes: 
 
Toni Baró, AVV. Fa la lectura d’una llista de temes que demana siguin atesos amb 
immediatesa per l’ajuntament, entre els quals fa referència a: 1. actuacions 
d’urbanisme als carrers Penedès; Corts Catalanes; Av de Marimunt; la zona de la plaça 
del rellotge de sol direcció al Secà i Llívia; el final de la Pl. Roca Lletjós; treballar quina 
solució es dóna a la font de la Pl. Països Catalans; la realització dels aparcaments 
dissuasoris corresponents al projecte dels Pressupostos Participatius de 2018; 2. 
millorar l’enllumenat a passos de vianants i carrers foscos; i fer arribar una queixa a la 
companyia elèctrica pels talls en el subministrament de la subestació que hi ha entre 
els carrers Penedès i Cartoixà Telm; 3. treballar temes de mobilitat tals com el 
funcionament de la línia 8 de bus; el desplaçament de vianants entre banda i banda de 
les parades de bus que hi ha a Alcalde Porqueras, a l’alçada de la plaça de Francesc 
Viadiu; 4. la millora de la neteja de places, clavegueram2 i embornals; 5. La reutilització 
futura d’espais com l’edifici de la vella escola Balàfia; el Mercat (si no fos viable que 
pugui seguir sent un espai comercial); o l’antic tanatori; i 6. el reforçament 
d’actuacions en pro del civisme, entre les quals fa esment a la necessitat d’incrementar 
el nombre de papereres. 
 
Xavi Palau, Veí. Explica el motiu de la seva abstenció en l’aprovació del Reglament; i fa 
palesa la necessitat de reequilibrar els espais urbans de la Balafia vella i la nova, atès 

 
1 Com funcionarà la Comissió Permanent de Coordinació; qui la integrarà; el procediment de presa de decisions, etcètera. 
2 Hom fa palès que l’estat de conservació del clavegueram de l’Av. Alcalde Porqueras està molt malament i caldria renovar-lo. 
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que observa que el desenvolupament d’ambdues va a velocitats diferents. Entre els 
aspectes concrets a què Palau fa referència, esmentar: la connexió entre Balàfia i 
l’horta del seu entorn; el futur de l’edifici del Mercat; la situació legal de la Plaça de 
Balàfia.  
 
Ramon Vallès, Veí. Proposa unes jornades d’art  al carrer coincidint amb la Festa Major 
de setembre ”per a donar color al barri”. Pensa que un bon lloc on fer-ho seria la plaça 
de les Magnòlies. 
 
Josep M. Pujal, Esplai Balàfia. Fa esment a: 1. la necessitat que hi hagin més places 
adaptades a persones amb mobilitat reduïda, actualment sols en hi ha una i resulta 
insuficient per la demanda existent; i 2. que ateses les mancances dels Serveis Socials, 
seria d’utilitat establir línies de col·laboració amb voluntariat extern; personalment 
s’ofereix a ajudar, ja que  ha estat treballant molts anys en l’esmentat àmbit 
 
Mª Carmen Gomez, veïna. Parla en nom d’un grup de persones que plantegen les 
següents qüestions: 1. la conveniència d’eliminar barreres arquitectòniques que 
encara resten (per exemple a Mig Aran), i d’arranjar el ferm al camí de Balàfia, o les 
rajoles de la Plaça de França;  2. la necessitat de implementar zona 30 al carrer 
Penedès i de descongestionar els espais d’aparcament als carrers Penedès i Vic; 3. 
resoldre les mancances d’enllumenat de llocs com Alcalde Porqueres o de Castelló 
Aleu; i 4. la preocupació per l’incivisme dels propietaris de gossos. 
Quant a la convocatòria dels Consells de Zona, opina que s’hauria de millorar el 
procediment comunicatiu de la convocatòria, a l’objecte d’assolir una major 
assistència de veïnes i veïns. 
 
Ignasi  Servià, AVV. Referent a una noticia que s’ha publicat a Segre, reivindica que no 
es redueixin les inversions en infraestructures de la xarxa d’aigua i menys encara al 
carrer Alcalde Porqueras, on hi ha moltes mancances en el clavegueram. A més, Servià 
puntualitza que s’haurien de poder atendre les necessitats de millora de les 
infraestructures abans esmentades sense augmentar les càrregues econòmiques als 
contribuents. 
 
La regidora Jordina Freixanet, responent a diverses intervencions que s’han realitzat, 
suggereix: 1. fer comissions temàtiques del Consell de Zona per a desenvolupar 
qüestions relacionades amb la mobilitat i l’urbanisme; i els futurs usos dels edifici del 
mercat i de l’escola vella de Balàfia; 2. concretar la proposta de fer activitats de pintura 
al carrer, que li assembla molt bona idea, i emplaça els promotors a preveure’n data i 
format; 3. pensar la manera com millorar la comunicació de les convocatòries de les 
reunions de Consell, i revisar l’adaptació del format de les reunions per a fer-les més 
atractives. 
En un altre ordre de coses, la regidora de zona fa esment a la necessitat de repensar 
l’acció dels Serveis Socials respecte l’atenció a les persones amb dependència; i a 
modernitzar infraestructures a la zona vella de Balàfia, atenent mancances existents en 
la xarxa d’enllumenat, d’aigua i clavegueram; i en espais adaptats per a persones amb 
mobilitat reduïda. 
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Relatiu el contenciós sobre la propietat d’un terç de la plaça de Balàfia, lamenta que el 
TSJC no hagi donat la raó a l’ajuntament, per la qual cosa s’haurà d’arribar a un acord, 
amb la propietat dels terrenys, que sigui el menys onerós possible per a l’economia 
municipal. 
 
Salut Huerta, Escola Balàfia. Aclareix que la nova escola del barri naixerà de la fusió 
entre les escoles Pinyana i Balàfia, i que en aquest sentit la premsa no ha informat bé. 
En un altre ordre de coses, Huerta reivindica: 1. una major presència d’Agents Cívics als 
entorns escolars; i 2. que es controli que la gent no posi pinso per alimentar els gats de 
carrer, atès que això no sols en facilita la proliferació, sinó que també alimenta les 
rates que troben aliment massa fàcil. 
 
Robert Cabasès, veí. En relació a possibles interferències entre el Consell de Zona i 
altres associacions, opina que si cadascú fa les funcions específiques que li pertoquen, i 
que són diferents, no ha d’haver-hi problema.  
 
Assumpció Masip, veïna. Suggereix que l’edifici de l’escola vella de Balàfia podria ser 
un lloc adient on fer-hi activitats d’Escola d’Adults. 
 
Adrià López, Escola Països Catalans. Reitera la necessitat de netejar i sanejar els 
terrenys adjacents a la seva escola, especialment la franja de davant de les piscines. 
 
Toni Baró, AVV. Manifesta que l’AVV està indignada amb la propietat d’una part de la 
finca sobre la qual es va urbanitzar la Plaça de Balàfia, diu que són uns constructors 
que han perjudicat molt el barri; i lamenta que finalment la Paeria hagi de pagar per 
aquells terrenys, que estaven totalment deixats, sense manteniment i plens de 
porqueria. 
 
Respecte el litigi sobre la propietat de la Pl. de Balàfia, la regidora de zona insisteix que 
no hi ha res a fer, que la justícia no ha donat la raó a l’ajuntament i que caldrà negociar 
amb la propietat el pagament d’un preu just per la superfície de terreny que ha estat 
objecte de la reclamació, és a dir: un terç de la plaça.  
Quant a altres qüestions plantejades durant la reunió, la regidora Freixanet respon: 1. 
que com a barri caldrà trobar l’espai on parlar del futur de la comunitat educativa de 
l’Escola Balàfia-Pinyana; 2. que del debat d’aquest Plenari han sortit bones idees que 
les comissions del Consell haurien d’anar desenvolupant; 3. que cal estar a l’aguait 
davant l’oportunitat que l’Escola d’Adults pogués mudar-se a Balàfia, a l’edifici de 
l’escola vella; 4. que part dels terrenys de vora l’Escola Països Catalans no són 
municipals, per tant, fer-hi arranjaments resulta més complicat; i 5. que hi ha en marxa 
un projecte per a disminuir la procreació de gats a les colònies felines dels carrers. 
 
Acabats els dos torn de preguntes, la presidenta del Consell de Zona, Jordina Freixanet, 
fa una crida a promocionar la incorporació de persones joves als grups de dinamització 
i temàtics del Consell; agraeix les aportacions de les persones assistents; i dóna per 
acabada la sessió plenària. 
 
Francesc Mòdol,  coordinador tècnic del Consell de Zona.      
Lleida, 11 de febrer de 2020. 
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CONSELL DE LA ZONA 05  (Balàfia i entorns)  

Plenari extraordinari realitzat el 17 de juny de 2020, per vídeo conferència, a causa de 
la pandèmia del COVID19 
  
Inscripció telemàtica prèvia realitzada per: 
Rosa Maria Castillo; Josefa T. Farreny; Josep Pujal; Toni Baró; Mireia Moliné; Hatem 
Rivadulla; Adrià Serrano; Anna Moseguí; Francesc Caballero; Teresa Farré; Luciano 
Ligiera; Jesús Nogués; Mònica Preixens; Marina Laplana; Salut Huertas; Alèxia Rué; 
Jaume Sellés; Ángeles Ribes; Xavier Palau; Francesc Mòdol; Elena Ferre; i Jordina 
Freixanet. 
 
La regidora de zona, Jordina Freixanet, inicia la sessió plenari del Consell de la zona 05 i 
dóna la benvinguda a les persones en xarxa. A continuació, cedeix l’ús de la paraula a 
la regidora de Participació, Elena Ferre, qui presenta la nova imatge corporativa dels 
Consells de Zona de Lleida. 
Acte seguit, la regidora de zona i la regidora de participació procedeixen a explicar 
l’informe/valoració de l’estat de la ciutat arran de la crisi del Coronavirus. 
 
Finalitzada l’exposició dels tres primers punts de l’ordre del dia, es procedeix a donar 
resposta a les preguntes1 que Hatem Rivadulla; Francesc Caballero; Mònica Preixens; 
Toni Baró; i Rosa M. Castillo; havien realitzat, via Internet, en el moment d’omplir el 
formulari d’inscripció al Plenari del Consell; i, a posteriori, a les que altres persones 
participants han anat escrivint -en directe- al xat de la vídeo conferència. 
 
Acabat el torn de preguntes, la regidora de zona agraeix l’assistència en xarxa i dóna per 

closa la reunió. 

 
Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri. 
Lleida, 17 de juny de 2020 
 
 
 
 
 

 
1 Hatem Rivadulla: “Quina previsió de punts de càrrega per a VE, públics o d'accés públic, hi ha previstos al barri?” 

 

Francesc Caballero: “Quan tindrem la possibilitat d'accès personal al Centre Cívic (...) les entitats aixoplugades en el mateix?” 

 
Mònica Preixens: “És possible augmentar la neteja i desinfecció de la residència?” (Gent Gran). “Tenim un pati (...) a continuació de 

carrer Garraf ple d'herbes i ens fa por, per les temperatures i st. Joan, que es posi foc com va passar un any (...)”.  
 
Toni Baró: s’interessa per “Terminis construcció Escola de Pinyana; solució Mercat de Balàfia; realització d’una zona d'esbarjo 

gossos i animals de companyia; la neteja d’herbes i l’arranjament d’embornals; el retorn a la normalitat de les activitats dels Centres 

Cívics”. 
 

Rosa Maria Castillo: demana... “1. de part de veïns del C/ Verge dels Desamparats (...) poder mantenir els cinc bancs que hi havia fa 

un cert temps. Quan els van renovar només en van posar tres...Es troben a faltar (...) els dos dels extrems; 2. que en totes les parades 
d'autobús, cas de no haver espai suficient per una marquesina, es garanteixi almenys l'existència d'un banc en la parada”. 
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CONSELL DE LA ZONA 05 (barri de Balàfia i entorns)   

Sessió ordinària realitzada l’11 de novembre de 2020, al Centre Cívic de Balàfia. 

 
 

Assisteixen a la reunió:            
 
Entitats: 
A.VV de Balàfia; Escola Bressol Municipal; Assoc. Dona Balàfia; Escola Països Catalans; 
Grup Municipal PP; Grup Municipal PSC; Grup Municipal C’s; Grup Municipal JxCat; Escola 
de Pinyana;  Serveis Socials; Assoc. Recreativa Kina Kreu; Escola Oficial d’Idiomes; F. 
Oncolliga; Associació d’Escacs;  i  Esplai Balàfia. 
 
Persones registrades: 
Toni Baró; Ángeles Amador; Adrià López; Francesc Caballero; Xavier Palau; Isabel Hornos; 
Teresa Farré; Josep M. Pujal; Àngel Montull; Robert Cabasés; Ignasi Servià; Lluis Surroca; 
Isabel Sáez; Josepa Farreny; Judit Boria; Adrià Serrano; Cristina Morón; Isaac Caballero; 
José M. Córdoba; Miquel Àngel Arévalo; Mireia Moliné; Jordi Borràs Burgués; i Hatem 
Rivadulla. 
 
Per l’administració municipal: 
La regidora de zona i presidenta del CdZ05, Jordina Freixanet; la regidora de Participació 
Ciutadana, Elena Ferré; el regidor d’Habitatge i Transició Ecològica, Sergi Talamonte; els tècnics 

de Medi Ambient Esther Fanlo i Joan Balasch; la tècnica de Participació Ciutadana, M.J. 
González; i el coordinador tècnic dels Consells de Zona, Francesc Mòdol. 
 

S’inicia el plenari del Consell de la zona 05 amb la benvinguda de les regidores Jordina 
Freixanet i Elena Ferre, les quals manifesten la seva satisfacció per poder realitzar la reunió 
en format presencial, després de tantes setmanes de confinament a causa de la COVID-19. 
La regidora de zona, Jordina Freixanet, fa una reflexió sobre la importància de saber treure 
tot el profit a les noves tecnologies, davant d’una situació com l’actual que ha trastocat 
totalment els protocols relacionals a què ens havíem acostumat. 
 
Desenvolupament del 2n punt de l’ordre del dia:  “Informació sobre el desplegament de la 
recollida Porta a Porta (PaP) de  les escombraries”. 

 
El regidor de zona, Sergi Talamonte, contextualitza com a referent positiu l’experiència que, 
des de 2018, es va fer a la zona  de Ciutat Jardí i de Vila Montcada, on actualment s’ha arribat 
fins a un 88% d’efectivitat en la recollida selectiva, i amb una percepció positiva del servei, per 
la comoditat i l’erradicació de les males olors i la brutícia al carrer. Talamonte justifica la 
necessitat d’anar escampant el PaP a altres zones de la ciutat, atès que en base a la legalitat 
del marc medi ambiental europeu, estatal, i autonòmic, el 2030 a Lleida s’haurà de poder 
assolir un resultat mínim del 70% de la recollida selectiva, molt lluny de la realitat actual que 
tot just arriba al 37% de mitjana. 
A més, posa en consideració que l’empresa que fa el tractament de les escombraries factura 
anualment a la Paeria la molt elevada xifra de 6 milions d’euros, raó per la qual fer el PaP, a 
banda d’avantatges medi ambientals, també ha de permetre un important estalvi per a la 
comunitat1. 

 
1 Es calcula que el porta a porta pot arribar a suposar un estalvi superior als 2 milions d’euros a l’any. 
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Quant a la incentivació de bones pràctiques individuals en la recollida selectiva, el regidor 
d’Habitatge i Transició Ecològica anuncia que s’està estudiant la manera com es premiarà el 
reciclatge ben fet (probablement es farà una bonificació sobre l’import de la taxa municipal de 
recollida de residus), a la vegada que també quin tipus de mesures de control i/o penalització 
podran establir-se vers les persones que no col·laborin. 
 
Complementant les explicacions de caràcter contextual que ha realitzat el regidor Talamonte, 
la tècnica de la regidoria de Medi Ambient, Esther Fanlo, aprofundeix en l’argumentari 
específic a favor de la necessitat de fer un millor reciclatge, fent esment: 1. que millorant la 
gestió i tractament de residus hom disminueix l’emissió de gasos d’efecte hivernacle; 2. que 
una mala gestió de la recollida de residus es una de les causes de l’esgotament de recursos i 
primeres matèries, i de la contaminació de mars i oceans; i 3. que les emissions produïdes per 
l’extracció i la fabricació de nous productes es poden disminuir si es milloren els índex de 
prevenció i de reciclatge. 
 
Relacionat amb la vessant pràctica del Porta a Porta, la tècnica, Esther Fanlo, explica: què és el 
PaP2; què s’aconsegueix amb el PaP3; com s’està fent el PaP a altres ciutats del món4; i com 
s’organitzarà el lliurament i la recollida (dies i horari) de resta, envasos, paper-cartró, orgànica, 
i vidre. Fanlo, acaba la seva exposició informant que la implantació es farà de manera gradual i 
que durant aquest període es visitaran totes les comunitats de veïns i cases unifamiliars; que 
se les hi lliurarà material per a la recollida; i que s’informarà tothom mitjançant fulletons, 
cartells, anuncis, xerrades, jornades obertes, i servei d’atenció telemàtica. 
 
Intervencions relacionades amb el 2n punt de l’ordre del dia: 
 
Xavier Palau, veí i representant del grup municipal del PP. Manifesta, en base a la llei de 
protecció de dades, el seu interès per saber com es gestionarà la privacitat de les persones 
usuàries del servei PaP. En relació a l’esmentat servei de recollida d’escombraries, Palau 
formula les següents preguntes: 1. què haurà de fer un veí si el dia previst -per qualsevol 
circumstància- no pot baixar les escombraries al carrer?; 2. com s’ho faran les persones que 
viuen soles i tenen problemes de mobilitat o de salut,  i que no poden baixar a tirar les 
escombraries?; 3. hi haurà control i es sancionarà les persones que no realitzin correctament el 
porta a porta?; i 4. es té consciència que hi haurà gent que enlloc de participar en la selectiva 
PaP preferirà portar les seves deixalles als contenidors de barris del costat, on no es faci el 
PaP? 
Quant a extrapolar el model de recollida PaP de Ciutat Jardí a Balàfia, Xavier Palau opina que hi 
ha moltes variables5 que obligaran a readaptar-lo. 
Finalment, Palau parla de l’existència d’una interacció entre la realització eficient de la 
recollida PaP i una millora urbanística de la xarxa de voreres del barri, ja que al seu entendre 
moltes d’elles (especialment les del barri històric) no són prou amples. 

 

 
2 La recollida selectiva porta a porta consisteix en lliurar els residus ben separats davant de la porta de 

casa, seguint un calendari preestablert per a cada fracció.  
3 Fomentar la corresponsabilització de la ciutadania en la cura del Medi Ambient; evitar l’anonimat en el 

lliurament dels residus; incrementar substancialment el percentatge de la recollida selectiva i millorar la 

qualitat dels carrers, per la retirada de gairebé tots els contenidors; reduir el cost de l’entrada de residus a 

l’abocador i augmentar els ingressos pel retorn dels reciclables; etcètera. 
4 Es parla de referents com els de San Francisco; Adelaida; Ljubljana; Seül; Milà; Berlín; Barcelona; 

també el d’altres 200 municipis catalans més petits. 
5 Densitat de població molt més alta; major mobilitat als carrers; existència de molt més comerç i serveis; 

etcètera.  
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Josepa Farreny, veïna i representant de l’associació Dona Balàfia. Manifesta el seu desig que 
aviat el servei de recollida PaP és faci extensiu a la totalitat del barri. 
 
Josep M. Pujal, veí i representant de l’Esplai de la Gent Gran. Veu molt positivament la 
proposta del PaP, tot i que palesa dubtes sobre si moltes de les comunitats de veïns disposaran 
de l’espai suficient on guardar tots els estris que al seu entendre necessitaran. 
 
Ignasi Servià, AVV. Subscriu la idea que el projecte PaP es faci extensiu a tota la ciutat, tan 
aviat com sigui possible, i que, mentrestant, on encara no hi hagi el PaP, es comenci a fer 
pedagogia i publicitat sobre la importància de fer bé la recollida selectiva. 
Quant el sistema d’acreditació d’usuari del PaP, per a fer ús dels contenidors, proposa que a 
més del clauer identificador amb el seu codi personal, també hom pugui preveure la utilització 
dels telèfons amb tecnologia smartpfone. 
 
Isabel Sáez, AVV. Verbalitza la seva preocupació davant el fet que algunes cases antigues no 
disposin prou espai per a fer el procés de separació selectiva, tal com se’ls demanarà; com 
també pel fet que les voreres de davant de les cases quedin obstruïdes per l’acumulació de 
bosses amb residus domèstics. 
Quant a l’anàlisi de resultats que s’ha fet de la recollida PaP a Ciutat Jardí, Sáez puntualitza que 
s’ha de tenir en compte -com a variable- que hi ha veïns de Ciutat Jardí que porten la brossa als 
contenidors de Balàfia, perquè els resulta més còmode. 
Finalment, Sáez es queixa que resulta molt incòmoda la introducció de bosses -amb envasos- 
als contenidors grocs, atès que la boca d’aquests és petita, raó per la qual -al seu entendre- hi 
ha gent que opta per dipositat les bosses al terra. 
 
Ángeles Amador, AVV. Corrobora una idea apuntada anteriorment, en el sentit que -al seu 
entendre- l’espai de molts habitatges és just per a tenir-hi tots els contenidors que cal per a 
reciclar cada fracció per separat. 
 
Jordi Borràs, veí. S’interessa per saber com és farà la separació de residus generats durant els 
actes socials que s’organitzin al Centre Cívic de Balàfia. 
 
Mireia Moliner, Escola Bressol. A l’hora de planificar com s’haurà de fer el PaP, demana que es 
tingui en compte que l’Escola Bressol genera molt material de rebuig, especialment de 
bolquers d’infants, raó per la qual considera totalment insuficient que amb el PaP se’ls hi 
recullin una vegada a la setmana; al respecte, demana una solució personalitzada. Quant a la 
resta de residus, Moliner afirma que en produeixen poca quantitat.  
Finalment, com a usuària del servei PaP a la vila d’Alcarràs, afirma que una vegada 
s’adquireixen els nous hàbits resulta molt còmode. 
 
Isaac Caballero, veí i representant del grup municipal C’s. Pregunta: en el cas que tècnics 
municipals hagin d’actuar de manera coercitiva amb aquells veïns que no facin la recollida 
selectiva, en base a quina empara legal ho faran? 
 
Toni Baró, AVV. Ofereix els mitjans de l’AVV Balàfia per a informar els veïns de quan i com serà 
la implantació del PaP a Balàfia. 

 
En relació a diferents temes que s’han plantejat sobre el PaP, i a petició del regidor Talamonte, 
la tècnica Esther Fanlo respon:   1. que ara mateix no és problema que algú porti els seus 
residus a un contenidor fora de l’àrea del porta a porta, sempre i quant es faci bé, és a dir: 
cada cosa al contenidor que toca. No obstant això, adverteix que quant el PaP es generalitzi a 
tot Lleida, qui no pugui ajustar-se als horaris i dies del PaP solament disposarà del recurs de 
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portar les deixalles als 2 o 3 punts de emergència que s’habilitaran a la ciutat; 2. que la 
recollida PaP és fàcil per a qui fa bé la selecció (cada fracció el dia que toqui), però que 
complica les coses a qui no faci correctament la separació de les fraccions, atès que haurà de 
guardar a casa totes les deixalles barrejades fins l’únic dia de la setmana en què hi haurà la 
recollida de les bosses de rebuig; 3. que hi haurà marge per a decidir quin dia es farà la 
recollida de cada cosa, segons les necessitats específiques de cada barri; 4. que quan es 
realitzin activitats al Centre Cívic, els organitzadors hauran de fer la separació de les fraccions 
com tothom, cada cosa al seu contenidor; 5. que el temps en què les bosses romandran davant 
el portal de les cases serà curt (unes dues hores, previsiblement entre les 20.00 i les 22.00h); 6. 
que si una vorera és massa estreta, hom pactarà amb la comunitat de veïns afectada el lloc 
més pròxim on dipositar les bosses; 7. que les boques dels contenidors grocs són 
expressament petites perquè la gent es conscienciï que s’han d’esclafar bé els envasos de 
plàstic i els bricks, per retreure’ls-hi l’aire i així ocupar menys volum; 8. que els residus orgànics 
podran baixar-se cada dia a un contenidor del carrer, que s’obrirà mitjançant un clauer amb el 
codi d’identificació corresponent a cada habitatge6. 
Quant a les necessitats especials de l’Escola Bressol, Esther Fanlo confirma que quan s’implanti 
la recollida selectiva es pactarà amb el seu centre una solució personalitzada, que doni 
resposta al tipus de residus específics que produeixen; i, en referència a quins seran els criteris 
de privacitat que s’aplicarà a les persones usuàries del servei PaP, diu que la informació de què 
hom disposarà serà molt bàsica: la que permetrà fer el seguiment de si els veïns d’un habitatge 
determinat compleixen correctament els protocols de recollida o no (baixar cada fracció 
separadament, el dia i hora que correspongui), i, en conseqüència, poder aplicar un benefici 
fiscal a la gent que ho faci bé. Fanlo deixa clar que ningú més que l’ajuntament podrà fer ús 
d’aquesta informació; i quant a la possibilitat que algú vulgui tafanejar què ha posat algú altre 
dins de la seva bossa, assegura que les bosses que es faran anar seran opaques. 
Una idea que la tècnica municipal de Medi Ambient vol remarcar de manera especial, és que la 
realització del PaP comportarà com a valor afegit una millora del paisatge urbà i guanyar més 
espai a la via pública, com a conseqüència de la retirada dels actuals contenidors. 
 
Redundant en la qüestió de l’autorització a la Paeria de les dades personals dels usuaris del 
PaP, el regidor Sergi Talamonte assegura que no s’obligarà a ningú, però adverteix que qui no 
col·labori no podrà optar a la reducció fiscal que aplicarà la Paeria sobre la taxa de la recollida 
d’escombraries, a més, diu, quan el sistema PaP estigui desplegat a tota la ciutat, qui no s’hi 
aculli no disposarà del clauer d’identificació per a obrir i dipositar -còmodament- l’orgànica a 
un contenidor prop de casa seua. Talamonte insisteix en el fet que la recollida PaP no ha de ser 
anònima, s’ha de poder saber -amb nom i cognoms- qui ho fa bé i qui no, perquè aquesta és 
l’única manera que els tècnics puguin fer el seguiment que permetrà assessorar les persones 
que necessitin ajuda. 
Quant el retard en el desplegament del PaP a Balàfia, el regidor d’Habitatge i Transició 
Ecològica diu que en bona part ha estat degut a circumstàncies derivades de la pandèmia de la 
COVID-19, tot i que afegeix que també ha influït el fet que Ilnet té un contracte vigent fins a 
2024, i que ha calgut renegociar aquells serveis que en  el seu dia no s’hi van incloure. 

 
Relatiu a la privacitat de les persones que participin en el servei de recollida PaP, la regidora de 
Participació i Lluita contra la Corrupció, aclareix que l’autoritat catalana de protecció de dades 
ha emès informes que avalen que no hi ha vulneració en el tractament que hom pretén fer de 
la recollida selectiva. 
 

 
6 S’estudiarà si, a banda d’identificar-se amb un clauer codificat, també és possible fer-ho amb la 

tecnologia dels “smartphone”. 
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Desenvolupament del 3r punt de l’ordre del dia:  “preveure un estudi de futur sobre quins 
nous espais sociocomunitaris municipals caldrien al barri, atesa la previsible sobre ocupació del 
Centre Cívic”. 
La regidora de Participació, Elena Ferre introdueix el sentit d’aquest punt de l’ordre del dia, 
fent esment al fet que Balàfia és un barri molt dinàmic, raó per la qual és aconsellable 
anticipar-se -i trobar una resposta, en el si del Consell- abans que la sobre ocupació del Centre 
Cívic esdevingui un problema de gran magnitud.  
 
Intervencions relacionades amb el 3r punt de l’ordre del dia: 
 
Josep M. Pujal, veí i representant de l’Esplai de la Gent Gran. Comparteix la idea que cal 
avaluar quines són les necessitats de Balàfia quant a espais que permetin atendre les 
necessitats sociocomunitàries existents i les que hom preveu que hi haurà a mitjà i llarg 
termini. Pujal suggereix la creació d’una comissió de treball que, en projecció de la previsió 
demogràfica de la zona, estudiï alternatives que possibilitin donar resposta a la més que 
previsible saturació del Centre Cívic del barri, que, a banda de l’activitat associativa tradicional, 
també és el lloc des d’on s’estan atenent les persones que, en un nombre creixent, demanden 
les ajudes de Serveis Socials. 
 
Toni Baró, AVV. En referència a la previsió de nous espais públics per a usos sociocomunitaris, 
manifesta la seua conformitat perquè un grup de treball estudiï les possibilitats que hi ha, 
entre les quals fa esmenta al Mercat, a l’antic Tanatori, i a l’edifici de les antigues escoles. 
 
La regidora de Participació, Elena Ferre, fa una invitació perquè les persones interessades 
s’apuntin per a formar part de la comissió encarregada de fer una previsió de quines seran les 
necessitats futures d’espai sociocomunitari a la zona 05. 
 
Desenvolupament del 4t punt de l’ordre del dia:  “Torn general de preguntes i/o propostes”. 
 
Ignasi Servià, AVV. “Atès el delicat moment que, com a societat, estem passant arran de la 
pandèmia de la COVID-19”, denuncia que els autònoms de Lleida que s’han pogut acollir a 
l’ajuda de 2.000 euros encara no hagin cobrat. 
 
Xavier Palau, veí i representant del grup municipal del PP. És del parer que caldria preveure un 
pla de revitalització dels carrers de la zona antiga de Balàfia. 
 
Toni Baró, AVV. Fa esment a diverses peticions concretes7, de les quals -segons afirma- ja en té 
constància la Paeria. Quant a altres temes generals, Baró opina: 1. que la ciutat de Lleida ha de 
millorar molt en matèria de civisme, car hi ha massa gent que llença deixalles a terra i/ o que 
no recull els excrements del seu gos; 2. que la Paeria hauria d’intensificar la recollida de fulles i 
altres restes vegetals que s’acumulen durant aquesta època d’any; i 3. que l’aplicatiu municipal 
Appunta és molt útil, tot i que al seu entendre també hauria d’incorporar un sistema que 
permetés la geolocalització de les denúncies. 
El representant veïnal finalitza la seva intervenció: 1. demanant informació de com s’està 
desenvolupant el pla de fusió de les escoles de Balàfia i Pinyana; 2. fent constar la seua 
preocupació vers l’ocupació d’alguns  d’habitatges/locals i per les activitats que s’hi realitzen 
en temps de pandèmia; i 3. comunicant que l’AVV vol esbrinar si, a banda del constructor que 

 
7 Reclama: 1. la reposició dels arbres que s’han mort en algunes zones del barri; 2. la millora de 

l’enllumenat en alguns carrers; 3. la realització del parc per gossos que hi ha previst de fer; 4. la reparació 

i manteniment del Parc de les Vies; 5. resoldre aspectes urbanístics i de mobilitat al carrer Penedès i 

entorn del Mercat.  
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va denunciar la Paeria i que haurà de rebre una compensació econòmica, també hi ha altres 
petits propietaris de la finca amb dret a ser indemnitzats. 

 
Hatem Rivadulla, Veí. En referència al desenvolupament de la transició ecològica de la ciutat, 
pregunta si existeix un pla per a la implantació generalitzada de punts de càrrega lenta per a 
vehicles elèctrics, atès que al seu entendre és l’opció més barata i la que pot permetre que 
molta més gent pugui disposar d’aquest servei. 
 
Adrià Lopez, Escola Països Catalans. Demana que la part de Balàfia de la rambla del Corregidor 
Escofet, tingui el mateix tractament paisatgístic (arbrat, massa arbustiva i enjardinament) que 
té la part corresponent Pardinyes. 
 
Judit Boria, Escola Oficial d’Idiomes. Denuncia manca de vigilància a l’entorn del recinte de 
l’Escola Oficial d’Idiomes. Boria afirma que s’hi fan pintades i que alumnes i treballadors de 
l’escola han patit robatoris diversos, fins i tot -a l’espai d’aparcament- de bicicletes.  
 
En resposta a algunes de les coses a què s’han fet esment, el regidor d’habitatge i transició 
ecològica, Sergi Talamonte, informa: 1. que es treballa per la creació d’un parc d’habitatge 
públic, gràcies al qual tothom pugui fer efectiu el seu dret a un habitatge digne, a la vegada 
que, també, s’està lluitant -policialment- contra les organitzacions mafioses que ocupen 
habitatges buits i especulen amb ells; 2. que ADIF preveu implementar punts de recàrrega de 
cotxe a les estacions de ferrocarril que gestiona; 3. que la plantació d’arbres i massa arbustiva 
que s’ha fet a la banda de Pardinyes de la rambla Corregidor Escofet, es farà també extensiva a 
la part de Balàfia de l’esmentada rambla, prèvia reparació dels trams de sistema de reg que 
estiguin malmesos; 4. que es faran millores de jardineria al Parc de les Vies; i 5. que s’està 
treballant en un projecte que permetrà sancionar els propietaris de gossos que no recullin les 
femtes de les seues mascotes, mitjançant la creació d’un cens de gossos vinculat a l’ADN de 
cada animal. 
 
La regidora de Zona, Jordina Freixanet, en referència a les millores pendents del carrer 
Penedès (quant a mobilitat, aparcament, i altres), recorda que la Paeria està a l’espera que 
veïnes i veïns triïn quina de les quatre solucions que van proposar els tècnics municipals és la 
que prefereixen, feta la qual cosa ja podria fer-se’n l’execució. 
Davant la possibilitat que fos necessari obrir un procediment participatiu per a la tria d’una de 
les quatre propostes municipals per a la millora del carrer Penedès, la regidora Elena Ferre 
ofereix el suport de la seva regidoria. 
Sobre els punts de recàrrega per a vehicles elèctrics, la regidora Freixanet esmenta el fet que 
els existents s’estan utilitzant molt per sota de la seva potencialitat i que caldria avaluar si una 
ampliació de la xarxa de recàrrega incentivaria realment que hi hagués més gent que hom 
decidís a fer el pas de comprar-se un cotxe elèctric. 
Respecte a la relació de temes pendents de què ha parlat el president de l’AVV, la regidora de 
zona respon que n’és conscient i que s’hi està treballant. 
 
Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, la presidenta del Consell de Zona, Jordina 
Freixanet, agraeix les aportacions de les persones assistents i dóna per acabada la sessió 
plenària. 
 
     
Francesc Mòdol,  coordinador tècnic del Consell de Zona.      
Lleida, 11 de novembre de 2020. 
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CONSELL DE LA ZONA 05 (Balàfia i entorns)   

Sessió ordinària realitzada a 27 d’abril de 2021, al Centre Cívic de Balàfia. 

 
Assisteixen a la reunió:            

 
Entitats: 
AV de Balàfia; Escola Bressol Municipal; Assoc. Dona Balàfia; Grup municipal PP; Grup 
municipal PSC; Grup municipal C’s; Grup municipal JxCat; Serveis Socials; Associació 
d’Escacs; Esplai Gent Gran Balàfia; Assoc. Comerciants Balàfia; Equip Comunitari; i Escola 
Popular de Balàfia. 
 
Persones registrades: 
Toni Baró; Ángeles Amador; Xavier Palau; Teresa Farré; Josep M. Pujal; Àngel Montull; 
Isabel Sáez; Isaac Caballero; Miquel Àngel Arévalo; Mireia Moliné; Miquel Úbeda; Esther 
Martin; Manuel Lozano; Juan Calero; Mónica Muñoz; Ramon Suárez; Montserrat Torruella; 
Rosa Castilla; Jaume Sellés; Tere Camarasa; Serafín Barbero; Iris Español; Bernat Truc; 
Dolors Aguayo; Antonio Cano; Xavier Moreno; Salut Huerta; Josep Torres; Naima Sayen; 
Esther Sáez; Veronica Sáez; i Meritxell Montagut. 
 
Per l’administració municipal: 
La regidora de zona i presidenta del CdZ05, Jordina Freixanet; la regidora de Participació i 

vicepresidenta del CdZ05, Elena Ferre; el tècnic de l’àmbit d’Urbanisme Sergi Gimeno; i de part 
de la Secretaria Tècnica del Consell de Zona: Sogues Sendra i Francesc Mòdol.  
 
S’inicia el plenari del Consell de la zona 05 amb la benvinguda de les regidores Jordina 
Freixanet i Elena Ferre, que donen pas al: 
 
Desenvolupament del 2n punt de l’ordre del dia:  “Projecte d’una zona d’esplai per a gossos, i 
possibles ubicacions”. 
La regidora Jordina Freixanet contextualitza l’interès social de la proposta per als barris de 
Balàfia i el Secà, feta la qual cosa cedeix l’ús de la paraula al tècnic d’Urbanisme Sergi Gimeno, 
qui explica les característiques de la zona d’esplai per a gossos que hom projecta ubicar en un 
punt a determinar de l’Av. de Torre Vicens. Gimeno informa que la instal·lació serà un tancat 
que, entre altres serveis, disposarà de punts d’aigua, i sistema de drenatge i de clavegueram 
 
Intervencions relacionades amb el 2n punt de l’ordre del dia: 
 
Esther Martín, col·lectiu de demandants de zones d’esplai per a gossos. Explica que en el seu 
moment varen proposar tres possibles localitzacions a la zona de Balàfia, una de les quals 
correspon a la de la proposta que ha fet la Paeria. Quant a les característiques de la instal·lació, 
Martín parla de la importància que no ocasioni molèsties a la gent, que de nit estigui ben 
enllumenada per a no generar inseguretat a les persones usuàries i, pensant en el confort dels 
animals a l’estiu, que sigui un lloc gran on el ferm combini zones de terra i d’herba. Finalment, 
la representant del col·lectiu de demandants de zones d’esplai per a gossos, urgeix que el 
projecte es concreti el més aviat possible i sol·licita que se’ls vagi informant del seu 
desenvolupament.  
 
Manel Lozano, col·lectiu de demandants de zones d’esplai per a gossos. Subscriu els 
arguments de la persona que l’ha precedit en l’ús de la paraula, i manifesta el seu acord vers la 
zona on s’ha proposat de localitzar el parc per a gossos. 
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Josep Ma Pujal, Esplai Gent Gran Balàfia. Recolza els propietaris de gossos en la seua petició 

de crear zones d’espai per a mascotes, tanmateix, demana civisme i respecte cap a la resta de 
veïns, i que la posada en funcionament dels parcs per a gossos vagi acompanyada d’accions 
informatives sobre la normativa de civisme i sobre els protocols d’ús d’aquests espais.  
 
Antoni Baró, AV Balàfia. Opina que és difícil que un parc per a gossos tingui una bona 
acceptació si hom el localitza en un lloc amb molta densitat de població, raó per la qual 
considera que una ubicació a l’Av. de Torre Vicens és una bona elecció que, a més, permetrà 
oferir una bona qualitat de servei als gossos i els seus humans. 
 
Iris español, comerciant. Dóna suport a la ubicació del parc per a gossos i a les característiques 
proposades per a l’esmentat equipament. 
 
Xavier Palau, veí i representant del grup municipal del PP. Manifesta no estar d’acord en la 
ubicació del parc, atès que al seu entendre el veu massa allunyat de la part central de Balàfia; 
no obstant això, admet que és molt necessari un parc per a gossos i que s’ha de fer el més 
aviat possible. 
 
En resposta a les intervencions anteriors, el tècnic municipal, Sergi Gimeno, respon que el parc 
de gossos que s’està projectant per a Balàfia / Secà seguirà el model d’èxit d’altres indrets, en 
aquest sentit es referma en la idea que la part per a gossos serà un clos amb usos diferenciats 
dels de la resta del parc, pensada exclusivament per a les persones. 
Per la seua part, la regidora avança que enguany el projecte de parc de gossos ja estarà 
dissenyat definitivament, i la seva ubicació clarament determinada, amb la qual cosa preveu 
que es podrà realitzar amb càrrec als pressupostos de 2022. 
 
Desenvolupament del 3r punt de l’ordre del dia:  “Propostes de reforma del carrer Penedès”. 
Per indicació de la regidora de zona, Sergi Gimeno explica les característiques de les tres 
opcions que proposen els serveis tècnics de la Paeria, quant a la reforma del carrer Penedès.  
 
Intervencions relacionades amb el 3r punt de l’ordre del dia: 
 
Isabel Sáez, vocalia de la dona de l’AV. Exposa els motius perquè la proposta número dos és la 
que li sembla millor. 
 
Josep Ma Pujal, Esplai Gent Gran Balàfia. Pregunta quin dels projectes permet que les voreres 
siguin més amples per a vianants, i reivindica que el projecte triat prevegi l’existència de places 
d’aparcament de persones amb diversitat funcional, en concret parla de reservar-ne dues 
davant del Centre Cívic, i dues més a la plaça de les Magnòlies. 
 
Rosa Castillo, AV.  Informa que l’opció que més convenç a la comissió de mobilitat de l’AV és la 
primera, perquè s’eixampla la vorera i permet millorar l’enllumenat amb la incorporació de 
més fanals, perquè contempla un carril bici amb doble sentit, i perquè el fet que l’aparcament 
de vehicles proposat sigui en línia, possibilitarà que la mobilitat sigui més segura. 
 
Antonio Cano, comerciant. Reivindica que el projecte escollit no afecti negativament el comerç 
i fa referència als efectes positius de preservar el petit comerç de proximitat. Cano palesa la 
seva preocupació i adverteix que si no es donen unes circumstàncies favorables al comerç que 
hi ha ara, aquest marxarà. 
Quant a les propostes que ha fet la Paeria, Cano diu que els agradaria que cap d’elles no 
inclogués carril bici, en la mesura que entenen que la implantació de zona 30 el fa innecessari. 
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Xavier Palau, veí i representant del grup municipal PP. Palesa la necessitat de trobar l’equilibri 
entre els interessos de veïns i comerciants, en aquest sentit opina que la millor opció és la 
segona. 
Quant a l’urbanisme de Balàfia, constata que a banda del carrer de Penedès en hi ha altres que 
també necessiten intervencions de millora. 
  
Miquel Arévalo, representant del grup municipal JxC. Valora positivament que, a la proposta 
inicial, s’hagin incorporat millores tals com nous punts d’enllumenat, voreres més amples, i 
l’aparcament en línia, en la mesura que tot plegat contribuirà que la mobilitat per aquell carrer 
sigui més segura. 
 
Toni Baró, AV Balàfia. Considera imprescindible compatibilitzar els interessos de veïns i 
comerciants; en aquest darrer sentit, proposa que un grup de treball del Consell es reuneixi 
per a la cerca d’un consens final sobre els detalls en què encara no hi ha acord, de la 
reurbanització del carrer Penedès. 
En referència a qüestions de mobilitat, Baró demana que, amb independència que l’Ordenança 
Municipal de Mobilitat determini que Lleida és ciutat 30, el projecte definitiu mantingui 
l’existència del carril bici, atès que, al seu entendre, que bicicletes i patinets circulin segregats 
de cotxes, motos, i vehicles de transport, millorarà la seguretat de persones, conductors, i 
facilitarà les tasques de càrrega i descàrrega als comerços. 
Relacionat amb la necessitat de fer millores urbanes a altres carrers de Balàfia, Baró fa esment 
que hi ha una actuació pendent en un tram de Corts Catalanes. 
 
En relació a les intervencions corresponents al 3r punt de l’ordre del dia, la regidora Freixanet i 
el tècnic Sergi Gimeno responen: 1. que la reforma urbanística del carrer Penedès ha de poder 
garantir un model de mobilitat adaptat a les necessitats de les persones i compatible amb el 
comerç de proximitat, per a la qual cosa caldrà preveure punts estratègics de càrrega i 
descàrrega; 2. que hi ha consciència de la diferència de qualitat urbana entre la part vella i la 
nova del barri, que hom sap que hi ha molts carrers que caldrà millorar, tanmateix, constatar 
que no hi ha disponibilitat econòmica per a fer-ho tot alhora; i 3. que com a solució a l’ample 
òptim de les voreres (uns 3 metres) i a facilitar les maniobres de càrrega i descàrrega, les dues 
primeres propostes són les adients perquè proposen que l’aparcament de vehicles sigui lineal, 
en lloc d’en bateria. 
 
Acabat el torn de paraules en què s’ha parlat sobre les propostes de reforma del carrer 
Penedès, s’acorda la convocatòria d’una Comissió de Temàtica en la qual es procurarà arribar a 
un consens final entre les parts (Grup de Dinamització del Consell i les associacions de Veïns i 
de Comerciants) sobre quina de les tres opcions plantejades per la Paeria és la més adient; feta 
la qual cosa, els serveis tècnics d’urbanisme procedirien a dibuixar el projecte de manera 
definitiva, es realitzarien els tràmits d’informació a tots els agents del Consell de la Zona 05 
(Balàfia i entorns), com a pas previ a la realització i execució del projecte. 
 
Desenvolupament del 4t punt de l’ordre del dia:  “Informació sobre les dinàmiques de treball 
del Grup de Dinamització del Consell de Zona”. 
Per indicació de la regidora de Participació, pren la paraula Miquel Úbeda, en nom de l’Equip 
Comunitari, per explicar que s’estan fent proves pilot a tres zones de Lleida en què, des de la 
perspectiva de fer veïnatge i de construir coses en comunitat, s’està treballant per a la 
detecció de necessitats existents en els seus barris i per a incorporar en les dinàmiques 
sociocomunitàries agents de col·lectius infrarepresentats com són els de la gent jove o els de 
les persones procedents de la migració. 
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Entre les qüestions en què es vol aprofundir des de grups de treball del Consell de la zona 05, 
Úbeda fa esment a: 1. L’acompanyament de la gent gran i/o de persones que viuen soles; 2. la 
reutilització per a usos sociocomunitaris diversos, d’espais com “el Mercat”, el poliesportiu 
Agnès Gregori, o l’antiga Escola; 3. la incorporació de noves propostes per a la millora i 
diversificació dels continguts de les activitats culturals i festives del barri; i 4. la posada en 
marxa d’una comissió d’educació que abordi el problema de la segregació escolar1 a Balàfia 
(segons les dades una de les més altes de Lleida), i les sinèrgies cooperatives amb iniciatives 
com les que desenvolupa l’Escola Popular de Balàfia (l’Escola d’Adults; l’Escoleta...). 
 
Intervencions relacionades amb el 4t punt de l’ordre del dia: 
 
Bernat Truc, en representació de l’Escola Popular de Balàfia, explica que el seu projecte de 
lleure i educació va orientat preferentment a persones procedents de les migracions, que 
mantenen una bona relació amb la Plataforma d’Afectats per les Hipoteques (PAH), i que 
consideren la col·laboració amb el Consell de Zona com una oportunitat per a enxarxar-se al 
barri. 
 
Josep M. Pujal, representant de l’Esplai de la Gent Gran, i membre del Grup de Dinamització 
del CdZ05, manifesta que els Consells de Zona són molt útils perquè els veïns puguin fer-se 
escoltar i que com a eina de participació en els afers municipals la troba molt motivadora, raó 
per la qual convida altres persones que s’incorporin a les dinàmiques del Grup de Dinamització 
del Consell de la zona 05. 
Quant a la seua col·laboració en projectes ja existents, Pujal informa que ho està fent a “Xarxa 
Solidària” per a l’ajuda a persones amb necessitats, i també amb el programa per a la gent 
gran “Sempre Acompanyats al Barri”. 
Com a cloenda de la seua intervenció, el representant de l’Esplai de la Gent Gran recomana la 
creació d’una comissió del Consell encarregada de fer seguiment de tot allò relacionat amb els 
Serveis Socials al barri. 
 
Teresa Farré, Serveis Socials de Paeria. Demana que l’Equip Comunitari es coordini amb 
Serveis Socials, en tot allò que es faci al barri i que tingui a veure amb els serveis a les 
persones. Farré comenta que cal no duplicar actuacions i fa esment a algunes de les accions 
que, des de fa anys, serveis socials de Paeria ja realitza a Balàfia, entre les quals parla de 
projectes per a la gent gran, o, per a joves en situació de risc socials, en col·laboració amb 
l’àrea municipal d’educació (IME) i amb les escoles. 
 
Miquel Úbeda, Equip Comunitari de Participació. Diu que està d’acord que cal no crear 
duplicitats, tanmateix puntualitza que les dinàmiques que realitza l’Equip Comunitari tenen 
com a objectiu bàsic obrir més la participació a gent que no ha participat fins ara, és a dir, que 
són accions orientades a eixamplar la xarxa comunitària. 

 
Desenvolupament del 5e punt de l’ordre del dia:  “torn general de preguntes i/o propostes”. 
 
Josep Torres, veí. Demana que es vigili que els arbres no tapin les lluminàries del carrer i posa 
de relleu la importància d’un bon enllumenat, com a factor de seguretat per als vianants i com 
a variable que determina que els carrers siguin millors estèticament i més acollidors. 
   
Mireia Moliné, Escola Bressol. Exposa que en el Consell Escolar es va produir una queixa per la 
manca d’il·luminació del costat de l’Escola Bressol / Ludoteca (en concret a la vorera de la 
banda del carrer Penedès, on hi ha arbres). Moliné demana una solució que resolgui la 

 
1 Distribució de l’alumnat a les escoles en funció de paràmetres socioeconòmics. 
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percepció d’inseguretat que tenen les persones de la comunitat educativa a què s’ha fet 
esment. 
 
Ángeles Amador, Vocalia de la dona de l’AV. Adverteix de l’existència de clots a la zona entre 
el carrer de Ciutadella i l’Av. Marimon, un lloc on hi passen molts vehicles, i demana que es 
reparin. 
 
Isabel Sáez, vocalia de la dona de l’AV. Denuncia que als carrers de les verges i entorn, els 
instal·len tota mena de cablejat (llum, telèfon...) en contra de la voluntat dels veïns i sense fer-
ho de manera eficient i segura; en nom de molts veïns adverteix que abans que no hi hagi un 
accident pensen prendre mesures de força. Altrament, Sáez reclama que al carrer de la Verge 
dels Desemparats, es reposi un dels bancs que l’ajuntament va retirar (abans en hi havia cinc i 
ara només en hi ha quatre) atès que aquella zona és molt freqüentada per persones d’edat 
avançada; i també reivindica la reposició d’un arbre que va caure en aquell mateix indret. 
 
Antoni Baró, AV Balàfia. Reclama que es netegi “Cal Peret” i la part de darrera del pavelló 
Agnès Gregori. 
 
Ramon Suárez, veí. Fa les següents peticions: 1. que s’ampliï un tram de la vorera i que es 
reparin zones d’asfalt “que estan picades” del carrer Corts Catalanes, el qual, al seu entendre, 
està molt oblidat de part de l’ajuntament; i 2. que s’actuï contra les ocupacions i robatoris que 
darrerament es produeixen a Corts Catalanes, segons diu per manca de prevenció de part de la 
Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra. 
 
Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, la presidenta del Consell de Zona, Jordina 
Freixanet, agraeix les aportacions de les persones assistents i dóna per acabada l’assemblea 
plenària. 
     

 

Secretaria tècnica del Consell de Zona.      

Francesc Mòdol 

 

Lleida, 27 d’abril de 2021 
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CONSELL DE LA ZONA 05  (Balàfia i entorns) 
Plenari celebrat el 14 de febrer de 2022, al Centre Cívic de Balàfia.   
 
Assisteixen a la reunió:                                                                    
 
Entitats, Plataformes i Grups:  
Associació “Watani para la Libertad y la Justicia”; Associació de Veïns de Balàfia; Associació AREMI; 
ÀSPID; Escola Bressol de Balàfia; CAP Balàfia-Pardinyes-Secà; Esplai GG; Escola Popular de Balàfia; 
Serveis Socials Municipals; i Associació Dona Balàfia.  
 
Persones:  
Mourad El Boudouhi; Jaume Sellés; Rosa Castillo; Santi Atienza; Diego Garcia; Francesc Caballero; 
Maite López; Cristina Escuer; Teresa Farré; Antoni Baró, Jacob Mesalles; Mireia Vila; Indalecia 
Martinez; Josep Ma Pujal; Ángeles Amador; Ignasi Servià; Xavier Palau; Ramon Torralba; Anna 
Pifarré;  Josep Ma Perera; Bernat Truc; Ignasi Portet; Carla Aritzeta; Jordi Fo; Josepa Farreny; Jesús 
Nogués; Ramon Lasala; Antoni Garcia; i Bea Obis. 
 
Per l’administració municipal: 
La regidora de zona CdZ5, Jordina Freixanet; la regidora de Participació, Marta Gispert; i de part de 
la Secretaria Tècnica dels Consell de Zona: Sogues Sendra i Glòria Vicens. 

 
S’inicia el plenari del Consell de la zona 05 amb la salutació de la regidora Jordina Freixanet, i 
de la regidora de Participació Marta Gispert. 
 
En  el desenvolupament del segon punt de l’ordre del dia, la regidora Jordina Freixenet  fa esment 
de diverses actuacions del barri que s’estan fent o que es preveuen fer a curt termini com: 1- 
l’adequació del Carrer Penedès; 2- el projecte de la zona d’esbarjos per a gossos i animals de 
companyia; 3- les accions que s’estan duent a terme i es preveuen fer des de el Pla de Millora del 
Espai Públic; 4- informació de la Xarxa Solidària de Lleida; 5- el Centre Cívic ja disposa de Wifi; 6- 
implementació del primer Punt de Suport Digital al Centre Cívic i més endavant també 
s’implementarà els punts d’autoservei; 7- el curs vinent es podrà fer efectiva l’escola Balàfia-
Pinyana; 8- el carril bici cap al INS Manuel de Montsuar és un dels projectes presentat als 
pressupostos Next Generation; i 9- la plantada d’arbres ha de continuar aquets any. 
 

Seguidament, Ignasi Portet, tècnic de l’Equip Comunitari, actualitza la formalització de la 
incorporació d’un seguit de persones al grup dinamitzador permanent. A més, informa de la 
possibilitat de formar part del grup als veïns o a persones que participin amb alguna entitat del 
barri. 
 
Marta Gispert dona pas a la presentació del procés d’elaboració del projecte d'usos de l'Escola Balàfia 
per part de la Comissió d'Espais del barri. 
El projecte és basa en un recull de necessitats detectades al barri les quals podrien estar solucionades 
amb un nou equipament.   
Les necessitats detectades de les quals sorgeix aquesta proposta són les següents:  
- Saturació del Centre Cívic de Balàfia i manca d’espais disponibles  

- Resignificació i dinamització de l’entorn de l’Escola Balàfia  

- Manca d’activitats i serveis d’atenció i acompanyament a persones grans  
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- Poca atenció a joves i manca d’oferta d’activitats de lleure  

- Individualisme i manca de dinàmiques comunitàries, que comporten: soledat no volguda; manca 
de vincles intergeneracionals; disminució de la cohesió social; i efectes negatius en la convivència 
veïnal.  
- Necessitat d’espai per a entitats del barri per a la realització de la seva activitat  
 
Tot seguit exposen una breu descripció de cadascuna de les propostes treballades, ordenades 
d’acord amb la prioritat que la Comissió els dona. Aquestes són:  
- Obrim els patis  

- Espai per a ús d’entitats  

- Casal Social públic per gent gran  

- Espai Jove  

- Universitat popular  

- Menjador social  

- Enderroc dels murs  

- Adaptació de l’espai per persones amb discapacitat  

- Aula d’estudi i sala de lectura  

- Propostes no sorgides explícitament de la Comissió ( Camp d’aprenentatge i Espai de retorn 
econòmic o social cap a l’equipament) 

 

Torn general de preguntes i/o propostes: 
 

Mourad El boudouhi Amar, Associació “Watani para la Libertad y la Justicia”. Felicita la iniciativa 
per la proposta del projecte d’usos de l’Escola de Balàfia.  
 

Josep Mª Pujal, Esplai Gent Gran. Reforça la idea de tirar endavant el projecte proposat a l’Escola 
de Balàfia. A més, informa del programa que es fa al barri “sempre acompanyats” per gent gran. 
 
Jordi Fo, veí. Parla sobre la contaminació electromagnètica i els estudis que s’estan fent a al ciutat. 
Proposa participar al Pla Impuls de Millora dels Espais Públics del barri per treballar-ho.  
 

Jesús Nogués, Escola Balàfia. Remarca que tots els usos que se li volen donar al projecte de 
l’escola, són de caire educatiu (formal i no formal) i que la seva ubicació ajudaria a donar més 
visibilitat a la zona de la Balàfia vella. 
 
Jacob Mesalles, CAP Balàfia- Pardinyes- Secà. Parla de la idea de treballar de manera conjunta el 
Cap amb les diferents associacions, consells.... del barri per tal de poder fer actuacions a nivell 
comunitari per la promoció i la prevenció de la salut. Proposa l’opció de poder utilitzar un dels 
espais de l’escola de Balàfia per realitzar les diferents activitats.  
 

Indalecia Martinez, Associació de Veïns de Balàfia. Fa queixa del mal estat de les vorers, de la 
manca d’il·luminació del camí del tenis on es troba  l’escola nova i que darrera hi ha una clamor 
que s’hauria de tancar. Fa incís que hi ha una porta que dona al camí del tenis i vols saber si ha 
d’estar oberta o tancada.  
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Ramon Torralba, veí. Comenta que el Centre Cívic està molt col·lapsat i es podria utilitzar un espai 
de l’escola de Balàfia per compartir usos. Fa queixa que els vehicles no respecten els passos de 
vianants.  
 
Diego García, veí. Informació sobre la situació del  Local de l’Escola Popular de Balàfia, i si 
finalment no s’aturà el desallotjament, quina solució ofereix l’ajuntament.   
 
Antoni Baró, Associació de Veïns de Balàfia.  Donar utilitat a altres edificis que estan inutilitzats al 
barri com l’antic tanatori i el mercat de Balafia. Mantenir d’alguna manera  el mural de pedra dels 
50 anys. Reivindica la manca d’enllumenat a tot el barri. 
 
Maite López, ASPID-Àrea d’infància, joves i família. Informa de les diferents activitats que s’estan 
realitzant als Gínjol: un servei d’atenció a nens i famílies derivades de serveis socials, ASPID està 
portant a terme el SOAF (Servei d’Orientació i Acompanyament a les Famílies) i el servei 
terapèutic.  
 
Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, i en atenció a les observacions que han anat 
fent les persones participants a la reunió, la regidora Jordina Freixanet, respon: 1- es un barri 
molt compromès amb la gent gran i es fan moltes actuacions; 2- s’està treballant per fer tots els 
usos possibles a l’escola de Balàfia i oferir  l’equipament al serveis de la ciutadania; 3- convidar a 
fer una xarrada sobre la contaminació electromagnètica; 4- s’ha de donar visibilitat a la  zona de 
Balàfia vella; 5- agrair l’aportació del personal del Cap i poder treballar plegats; 6- per part del 
EMU s’està treballant per la mediació de la situació de l’Escola Popular de Balàfia; 7- s’està 
treballant per un projecte a l’edifici del mercat. La resta de demandes les passarà als 
departaments corresponents per tal de poder donar una resposta.  
 
Finalment felicita a l’equip per la gran feina feta i la gran implicació pel barri.  
 
Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui dona per finalitzada la sessió plenària. 
 

 
Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 
Glòria Vicens 

 
 
Lleida, 14 de febrer de 2022 
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CONSELL ORDINARI DE LA ZONA 05 (Balàfia i entorns) 
Sessió ordinària realitzada el 15 de febrer de 2023, al Centre Cívic de Balàfia. 
 
Assisteixen a la reunió:   
 
Entitats, Plataformes i Grups: 
EBASP Balàfia i Secà de Sant Pere; Grup municipal Ciutadans; ABS Balàfia-Pardinyes-Secà;  
“Asociación Watani para la Libertad y la Justícia”; Grup municipal PSC; Escacs Balàfia; Vocalia de la 
Dona de Balàfia; Associació de Veïns Balàfia; ABS Onze de Setembre; i Escola CTI FP Mecànica. 
 
Persones:  
Carla Aritzeta; Noemí Fernández; Teresa Boira;  Ángel Pérez; Mireia Vila; Josep Ma. Pujal; Mourad 
El Boudouhi; Diego Garcia; Jaume Sellés; Núria Arànega; Jesús Nogués; Jordi Borràs; Isabel Sáez; 
Jeroni Marin; Àngel Montull; Carlota Rodríguez; Toni Baró; Natàlia Piñol; Rosa Castillo; Janina 
Ballesté; Miguel Ángel Cruz; i Rosaura Tomàs.  
 
Per l’administració municipal: 
Miquel Pueyo, Paer en Cap; Jordina Freixanet, regidora de la zona 05 i presidenta del Consell;  

Marta Gispert, regidora de Participació i vicepresidenta del Consell; Teresa Farré, de Serveis Socials 

municipals; Núria Arànega, tècnica del Pla Educatiu d’Entorn; i Cristina Saiz; Glòria Vicens, Sogues 

Sendra i Ignasi Portet, de l’Àrea de Participació Ciutadana.  

Miquel Pueyo, Paer en Cap, dona la benvinguda a tots els presents i passa la paraula al sots-

inspector Xavier Serra del cos de Bombers de la Generalitat de Catalunya, que ens explica les 

xerrades de prevenció d’incendis a les llars. Bombers de la Generalitat de Catalunya ens presenten 

unes xerrades informatives per tal d'implementar la cultura de la prevenció d'incendis a la llar. 

Aquestes, estan destinades tant a entitats i associacions com a la ciutadania en general. Les dues 

xerrades que duen a terme són: 

1-Tanca la porta al foc, té com a objectius una vegada iniciat l'incendi saber el que hem de fer per 

no posar-nos en risc. 

2- Prevenció d'incendis a la llar, té com a finalitat treballar les causes que provoquen els incendis i 

treballar els hàbits que les provoquen. 

Cal tenir en compte que segons les estadístiques hi ha 12 incendis en habitatges al dia, el 80% de 

morts en incendis són a les llars i, el col·lectiu més afectat són les persones > 65 anys. 

Per acabar, ens faciliten el correu electrònic, per si algú està interessat en alguna de les xarrades 

que ofereixen: bombersprevencioincendis@gmail.com 

Seguidament, els representants de l'Acció comunitària del CAP Balàfia-Pardinyes-Secà de Sant Pere, 

fan una breu presentació de les activitats que realitzen: 

Àngel Pérez, fisioterapeuta. Comenta que des del Cap s’han incorporat figures professionals noves 

i realitzen activitats amb grups de persones per patologies derivades pels metges i infermers, a la 

vegada que també treballen amb els cuidadors. 

Mireia Vila, psicòloga. Explica que volen actuar des d’un marc biopsicosocial i sobretot per 

prevenció i promoció de la salut, en el meu seu cas, amb el benestar emocional i la salut mental. En 

el cas de la seva companya la Tere, seria tota la part nutricional, hàbits saludables, etiquetatge i 
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millora en general de l’alimentació i qualitat de vida; i l’Àngel seria la part física, com a 

fisioterapeuta que és, també el tema de fragilitat, etc. S’ha volgut treballar molt més la salut 

comunitària.  

A continuació, Marta Gispert, regidora de Participació i vicepresidenta del Consell de Zona05 

agraeix la intervenció dels representants del CAP i del Cos de Bombers de la Generalitat de 

Catalunya. Explica que per tal que els Consells siguin més horitzontals i comunitaris, i a la vegada, 

més integradors, es proposa canviar la distribució organitzativa del Consell. El format de consell 

s’intentarà, en la mesura que sigui possible i, segons les condicions de l’espai, que sigui circular per 

tal que ens vegem tots els participants. A més, informa de la nova provisió d’un altaveu Bluetooth 

i inalàmbric, tipus de maleta amb dos micròfons (un de diadema), per equipar la sala d’actes. Totes 

aquelles entitats que ho desitgin, en el moment que demanen la reserva de la respectiva sala 

d’actes, també podran reservar aquest material; i que s’han anat instal·lant desfibril·ladors en tots 

els centres cívics per ampliar la cardioprotecció a la ciutat. Ara s’està fent formació a les diferents 

persones responsables dels centres cívics i a les diferents entitats vinculades. 

Tot seguit, Jordina Freixanet exposa la memòria i previsió d’actuacions municipals a la zona: 1- s’ha 

incrementat la vigilància als voltants de l’Escola Oficial d’Idiomes, tot i això, com que encara queda 

un petit problema d’incivisme, s’està valorant  amb l’escola posar videovigilància interna; 2-  als 

clots a la zona entre el carrer de Ciutadella i l’Av. Marimon, s’ha enviat un inspector per a fer-ne 

una valoració; 3- la petició de reposició d’un arbre al c/Verge dels Desemparats, ho valoraran des 

de la secció de jardineria i es planificarà per la propera plantació de l’any vinent; 4- està previst 

ampliar un tram de la vorera i que es reparin zones d’asfalt que estan picades del carrer Corts 

Catalanes; durant aquest any 2023 s’ampliarà la vorera de Corts Catalanes entre Garrotxa i 

Noguera, aprofitant la renovació de la xarxa d’aigua potable i de clavegueram; 5- el manteniment 

del Bosquet de Balàfia formarà part de la ruta de neteja de l’empresa concessionària de neteja 

(ILNET); 6- ja està inaugurat  l’àrea d’esbarjo per a gossos dels Jardins Francesc Solana; 7- s’està 

executant el primer tram del carril bici entre Plaça França i C/Laureà Figuerola, fins al Manel de 

Montsuar; 8- s’iniciaran les obres al carrer Penedès on renovarem la xarxa d’aigua potable i 

aprofitant aquesta reforma també s’ampliarà la vorera, revisarem el clavegueram, l’enllumenat i 

farem millores en l’accessibilitat;  9- al carrer Valls d’Andorra s’havia de construir una vorera davant 

de l’Escola Pinyana-Balàfia, però la licitació del projecte ha quedat deserta i en aquests moments 

hem refet el projecte i torna a estar en exposició pública, per tant, tornarà a iniciar-se la licitació de 

l’obra; 10- el trasllat de l’Escola Pinyana-Balàfia, només sabem que ha de ser durant aquest curs i 

estem en permanent diàleg amb els SSTT d’Educació esperant que ens donin el vistiplau; 11- està 

pendent el manteniment de les piscines de Balàfia; 12- els clots de l’aparcament de l’Institut Torre 

Vicens, ho farà la BAI (Brigada d’Acció Immediata); 13- el projecte de Patis Oberts, que es fa des de 

l’àmbit de Participació i l’Equip Comunitari, ha tingut molt èxit; 14- felicitar el 50è aniversari de 

l’Associació Veïnal de Balàfia per les activitats que han fet al barri; i 15- la gespa de la Unió Esportiva 

Balàfia, gràcies a una subvenció de la Diputació de Lleida, es podrà canviar aquest estiu. 

Jordina Freixanet dona pas a Ignasi Portet, tècnic de Participació Ciutadana que explica les tasques 

realitzades del grup dinamitzador.  Explica que són espais que depenen dels Consells de Zona i des 

d’on es fa un treball més periòdic i amb una dinàmica més comunitària i corresponsable. Són espais 

oberts i canviants i on cadascú aporta idees des de la seva expertesa i coneixement, per tant, anima 

que si algú està interessa en formar part es pot posar en contacte mitjançant la Regidoria de 

Participació. En aquesta zona, fa un any que es va presentar el Grup Dinamitzador on es van recollir 

propostes per un hipotètic futur de l’edifici de l’Escola de Balàfia. Les persones que s’han incorporat 

des de llavors fins ara són: Jeroni Marin (veí), Jordi Borràs (Escacs Balàfia), Natàlia Piñol(AV), 
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Rosaura Tomàs (Dona Balàfia), Jaume Abelló en substitució de la seva companya Alba Lucas (Ilersis) 

i Mohamed (Associació Nostàlgia). 

Membres del grup dinamitzador expliquen alguns el projectes: 

Jesús Nogués, professor i veí del barri explica el projecte "Obrim els patis”. El projecte es va 

plantejar perquè hi havia  la problemàtica que els adolescents saltaven al pati de l’escola els caps 

de setmana per poder jugar a futbol i també perquè no hi havia espais suficients per poder practicar 

l’esport a la zona de Balàfia, especialment a la part vella. Aquest any els patis l’obren de forma 

rotatòria set voluntaris i també ha servit per a crear xarxa entre gent del barri. S’ha obert un total 

de  24 caps de setmana. També s’han organitzat dues festes on va haver-hi handbol, tenis taula, 

una gimcana esportiva, ludoteca, recital de poesia, etc...és una manera d’obrir el pati a tota la 

ciutadania, no solament als adolescents, ja que també hi van les famílies. 

Natàlia Piñol, membre de l’Associació Veïnal de Balàfia i veïna, ens explica el projecte de rutes 

saludables que s’ha proposat: una seria per totes les places en nom de dona de Balàfia, ja des de 

Dona Balàfia, fa uns quatre anys, es va fer  una proposta d’una ruta teatralitzada seguint totes les 

places que tenen nom de dona feta per voluntàries que es van disfressar de la protagonista del nom 

de la plaça i tota la història d’aquesta dona; i l’altra seria per  donar a conèixer la part de l’Horta 

que toca a Balàfia i la flora. 

 

Torn de preguntes i/o propostes: 

Mourad El Boudouhi, “Asociación Watani para la Libertad y la Justícia. Vol saber que s’ha fet a nivell 

pràctic per aquesta zona a part del que fa el grup dinamitzador. 

Josep Ma. Pujal, representant del Consell de Ciutat. Agrair el suport als mercats municipals i 

proposa que es faci el mateix de cara al Mercat de Balàfia. Insisteix en la millora de la zona antiga 

del barri quant a manteniment de la neteja, jardineria i  llum; i amb  reforçar les línies de bus L7 i 

L8 de Balàfia. 

Toni Baró, Associació Veïnal. Dona les gràcies al Josep Ma. Pujal per la feina feta com a representant 

del Consell de Zona;  a les diferents regidories de l’Ajuntament pel suport que ens han donat durant 

aquests 50 anys; i als  Serveis Socials municipals a nivell d’acció comunitària. Denuncia el mal estat 

amb què està el pàrquing exterior del c/ Gandi, pel que fa a la manca il·luminació i el terra ple de 

clots, així com el pàrquing de vora les piscines. Suggereix tenir pàrquings dissuasius efectius per 

descongestionar el centre de la ciutat. Parla sobres: 1-  els dèficits d’espais grans que hi ha al barri, 

ja que el Centre Cívic s’està quedant petit; 2- buscar una solució al Mercat de Balàfia; 3- una part 

de l’antic tanatori que està desaprofitada; 4- l’Associació Veïnal vol que la gestió de l’escola de 

Balàfia es tutoritzi des de l’Ajuntament; 5- manca d’il·luminació, sobretot als passos de vianants; 6-  

el canvi a llum LED; i 7- replantar arbres. 

Jesús Nogués, veí. Pregunta sobre com està el tema del pla d’usos de l’Escola de  Balàfia. A més, 

reivindicar la zona vella del barri, ja que  tots els equipaments estan concentrats a la part nova. 

Rosa Castillo, Associació Veïnal. Explica la col·laboració amb el “Pla de Millora de l’Espai Públic” i la 

detecció de 37 incidències de les quals n’hi ha algunes que encara no s’han pogut resoldre i la 

urgència perquè es faci.   
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En atenció a les observacions que han anat fent les persones participants en la reunió, el Per en 

Cap, Miquel Pueyo, respon: 1- ara per ara no hi ha un projecte concret pel Mercat de Balàfia,  però 

de moment si que hi és per a Fleming-Ronda; 2- ens vam reunir amb veïns del Bloc Grup Voravia de 

la zona vella de Balàfia per si podrien estar interessats en el projecte de rehabilitació energètica 

que la Generalitat de Catalunya traurà a concurs; 3- l’enllumenat a Lleida està concessionat de fa 

anys i s’acaba el 2026, per tant, serà quan s’haurà de plantejar si aquest model satisfà o no; 4- des 

de medi ambient  es recomana no fer esporgues massa agressives, en conseqüència, s’ha de saber 

quin tipus d’arbre es planta a la via pública, dimensió, volum a fi que no tapi l’enllumenat; 5- es 

revisarà el que s’ha solucionat i el que no del Pla de Millora de l’Espai Públic i s’establiran prioritats. 

Finalitza explicant que aquest any és el 10è aniversari del traspàs del Sr. Juanjo Garra i creu  que 

l’Ajuntament i la ciutat haurien de tenir algun gest de record cap a ell, per tant, demana ajuda per 

triar l’acte que es podria fer.   

Tenint en compte altres observacions, la regidora del Consell de Zona05, Jordina Freixanet, respon: 

1-   que en aquests moments hi ha molts projectes amb relació a l’ús de l’escola de Balàfia, i encara 

no se sap quin ús se li donarà. En el cas que es mantingui públic, cal una inversió molt gran i si el 

Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya necessita un ús educatiu, nosaltres ens 

quedarem la resta i triarem de tots els projectes que hi ha, però estem esperant quants m2 volen 

des d’Educació per un ús educatiu o ens retornen l’edifici a la ciutat.  

 

Segon torn de preguntes i/o propostes: 

Isabel Sáez, vocalia de la dona. Es queixa que les voreres són molt estretes. 

Mourad El Boudouhi, “Asociación Watani para la Libertad y la Justícia. Pregunta quin percentatge 

de projectes a fer, reparacions, etc ha complert el govern de la corporació en aquesta zona. 

Toni Baró fa un aclariment a Mourad El Boudouhi i explica que una cosa són les associacions de 

veïns, que estan agrupades en una Federació veïnal i reconegudes per l’Ajuntament i l’altra, el 

Consell de zona. També explica que  hi ha un Grup Dinamitzador de zona, que es reuneix i fan unes 

propostes/peticions que les recopila el representant de zona al Consell de Ciutat. I el Consell de 

Ciutat és un òrgan consultiu, és a dir, fem suggeriments, però no forçosament s’ha de fer el que 

demanem. L’Associació Veïnal és un actor més dels que tenim aquí al Consell de Zona. 

Finalment, el Paer en Cap, Miquel Pueyo, fa una reflexió pel que fa a què la democràcia no és un 

sistema immòbil que una vegada s’obté queda garantida per sempre sinó que és una manera de 

viure i de conviure que ens obliga a aprendre coses, i el model de Consell de Ciutat i el de Zona ens 

obliga a tots a fer un exercici de  diàleg, de concertació i està inspirat en una voluntat de participació 

efectiva i una voluntat de transparència real. Després, evidentment, cada Consell de Zona i cada 

barri o zona té les seves singularitats.  

 

Sense cap altre tema a tractar en el dia d'avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 

Lleida, 15 de febrer del 2023 


